
Kamer der Volksvertegenwoordigers. 

\'ERGADERING VAN 18 DECE~IBER '1908. 

Wetsontwerp houdende vaststelling van het contingent van het leger 
voor 1909 (1 ). 

VERSLAG 
NAMENS DE MIODENAFDE!!;LJNG (:!) UITGEBRACHT DOOR DEN HEER HELOT. 

MIJNE HEEREN, 

De besprekingen naar aanleiding van het wetsontwerp, waarbij het con 
tingent wordt vastgesteld, waren slechts kort in de Afdeelingen en in de 
Middenafdeeling, daar de verschillende meeningen reeds kenbaar werden in 
den loop der interpellatie, door den heer Snoy tot den Minister van Oorlog 
gericht. 

Onderzoek in de Middenafdeeling. 

Wij meenen de gezichtspunten der minderheid en der meerderheid te 
kunnen omschrijven als volgt : 

Een lid verklaarde tegen de wet van het contingent. te zullen stemmen 
zoolang de tegenwoordige wijze van aanwerving voor het leger, door hem 
als onrecht vaardig beschouwd, zou worden gevolgd. Hij voegde er bij dat, 
na de verklaringen van den heer l\linister van Oorlog, hij meer dan ooit 
weigerde eenige verantwoordelijkheid op zich te nemen voor den toestand 
waarin 's lands verdediging zich bevindt. De Regeering moet, volgens hem, 
een ont~verp aanbieden tot verbetering van de aangeduide leemten. 

(1) Wetsontwerp, nr 47. 
(2) De i\Jiddenafdeeling, door den heer NERINCX voorgezeten, was samengesteld uit de 

heeren MELOT, PouLLET) LE PAIGE, LORAND, DE LALIEUX en Hovo1s. 
H 



( 2 ) 

Er werd hem geantwoord, dat de jaarlijksche wet op het contingent de 
wijze van werving niet bedoelt noch kan bedoelen. 

Anderzijds, welke meening men ook hebhe omtrent den staat van ons 
leger, hetzij men a priori het effectief als voldoende aanziet, hetzij men 
wil wachten met zijn oordeelen tot men den uitslag kent van het door den 
heer Snoy voorgestelde onderzoek, hetzij, eindelijk, men cene vermeerdering 
van het effectief noodzakelijk acht, in elk dier gevallen, maar vooral in het 
laatste, is het zeer onlogisch hel ontwerp van het contingent te verwerpen. 
Immers hel onmiddellijk gevolg van die verwerping zou zijn het bestaande 
effectief aanzienlijk te verminderen en hel leger te ontredderen; het zou 
des te noodlottiger zijn voor 's lands verdediging daar er geen enkel 
ontwerp hij de Kamer aanhangig is lol verandering · van de wijze van 
werving noch van wcgc de Rt•gcering, die verklaart de gevolgen af te 
wachten van het voorstel tol onderzoek alvorens een besluit te nemen, 
noch van wcge de oppositie die verklaart het initiatief der Regeering af te 
wachten. 

Onderzoek in de Afdeelingen. 

Het 0111,,•crp werd a:111gr11orne11 in de 1 st0 afdecJing met fj stemmen 
te~en k. <_; 

Het ontwerp werd aangenomen in de 2t1° afdeeling met ï stemmen 
legen 2. 

Het ontwerp werd aa11ge11orne11 in de 3c1o afdeeling met 6 stemmen 
trgcn 1. 

Het ontwerp werd aa11gr.11omcn in de ;ide afdeeling met 8 stemmen 
legen 2. ,_ 

Hr.1. ontwerp werd aangenomen in de fr.Ic uldceliug met 6 stemmen 
leHCll J,. onthoudingen. 

Het ontwerp werd verworpen in de 1,.c1° afdceling met 8 stemmen 
tcgc11 ~- 

ln de eerste afdecling verklaarde een lid dat hij den algemceneu dienst 
zou aannemen, maar op ecnc uitdrukkelijke voorwaarde, dat namelijk de · 
nieuwe wijze van werving hoegenaamd gccnc vermeerdering van krijgs 
lasten zou medehrcnzcn. Hij voegde erbij, dat hij hiervan niet volkomen 
zeker was en dal. hij nadere uitlegg-ingcn verwachtte. 

ln de derde :ifdeeling maakte een lid alle voorbehoud wat betreft de ver 
mQcrdering van het contingent waartoe de Memorie van Toelichting van 
hel. ontwerp scheen over te hellen. 
In de vierde afdecling vroeg een Jid hoe groot het getal was van officieren 

en onder-olflcioren in dienst van den Congo. Daar deze vraag herhaald werd 
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in de 1'1iddeoafdeeling, heeft de verslaggever den Minister v~n Oorlog ver 
zocht hem op dit punt in te lichten. 

Ziehier hel antwoord van den ~linister van Oorlog : 

Vragen. 

1. - Getal officieren die in den Belgischen Congo verblijven. 
11. - Gelal onderofficieren die in den Belgischen Congo verblijven. 

Antwoorden. 

I. - Op -1 Ocrobcr laatstleden waren er 93. 

Il. - Het Departement van Oorlog is niet in staat op te geven het juist 
getal militairen van deze klasse die thans in de Kolonie verblijven, 
aangezien al degenen, die daartoe machtiging bekwamen, met onbepaald 
verlof zijn cecaan. . n b 

Wanneer zij in Europa terugkeeren, wordt het Departement van Oorlog 
niet verwittigd van hunne terugkomst in België. Het is voldoende dat hunne 
districtscommandanten weten waarheen zij hunne order van terugroeping 
moeten zenden ingeval van mobielverklaring in· dezelfde voorwaarden als 
voor de andere militairen die naar den vreemde vertrekken of daarvan 
terugkeeren . 

Mijne Heeren, uwe Middenafdeeling heeft <le eer u voor te stellen, met 
6 stemmen tegen één, de aanneming van het wetsontwerp houdende vast 
stelling van hel contingent van het leger voor het dienstjaar 1909. 

De Ve1·sla(Jgever, 
MELOT. 

De Voorzitter) 
NERINCX • 

••••••• 





Chambre des Représentants. 

SÉANCE DU -18 DÉCEMBRE ,t ~)08. 

P'RôJtt DE LOI FIXANT LE CONTINGENT DE L'ARMÉE POUR 1909 (1). 

RAPPORT 
FAIT, AU NOM DE LA SECTION CENTRALE (2), PAR H, IIELOT. 

~f ESSIEURS, 

Les discussions auxquelles a· donné lieu Ic projet de loi fixant le contin 
gent ont été brèves dans les sections et en Section centrale, les diverses 
opinions ayant eu l'occasion de se manifester au cours de l'interpellation 
adressée par M. Snoy à 1\1. le l\linist.rc de la Guerre. 

Examen en Section centrale. 

Nous croyons pouvoir préciser de la manière suivante les points de vue 
de la minorité et de la majorité : 

Un membre a déclaré qu'il voterait contre la loi du contingent aussi 
longtemps que subsisterait Ic mode actuel de recrutement de l'armée qu'il 
considère comme injuste. li a ajouté qu'après les déclarations de 1,1. le 
:Ministre de la Guerre, il se refusait plus que jamais à prendre aucune 
responsabilité dans la situation faite à la défense nationale. C'est au Gouvel_' 
nement qu'il appartient de présenter un projet portant remède aux défec 
tuosités signalées. 

Ul Projet de loin" 47. 
(~) La Section centrale, présidée par M. Nsmscx, ètait composèe de Ml\L MELOT, PouLLET, 

LE PAIGE, LonA('{O, DE LALIEUX et Ilorors. 
H 
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Il a été répondu que Ia loi annuelle du contingent n'a pas et ne peut 
avoir pour objet le mode de recrutement. 

Quelque opinion que l'on ait, d'autre part, sur l'état de noire armée, soit 
que l'on considère o priori les effectifs comme suffisants, soit que l'on 
attende pour se prononcer les résultats de l'enquête proposée par .\1. Snoy, 
soit enfin que l'on estime nécessaire une augmentation des effectifs, en toute 
hypothèse mais surtout dans le dernier cas, i) est parfaitement illogique de 
rejeter le projet de contingent. Ce rejet aurait pour résultat immédiat de 
diminuer considérablement les effectifs actuels et de désorganiser l'armée; 
il serail d'autant plus désastreux pour la défense nationale que la Chambre 
n'est saisie d'aucun projet de modifier le mode de recrutement, ni de la 
part du Gouvernement qui déclare attendre, pour prendre une décision, 
les suites de la proposition d'enquête, ni de la part de l'opposition qui déclare 
attendre l'initiative gouvernementale. 

Examen en Sections. 

Le projet a été adopté en ✓i 1·6 section par U voix contre 4 ; 
en 2me - par 7 - - 2 : 
en. 3mc - par 6 - - 1 ; 
en ~jme - par 8 - - 2 ; 
en 6mc - par 6 -- - 4 abstentions. 

Le projet a été rejeté en 4me - par 8 - -·- 3. 

Dans la première section, un membre a déclaré qu'il admettrait le service 
général, mais à une concl'ition formelle, c'est que le nouveau mode de recru 
tement n'amenât aucune augmentation de charges militaires. Il a déclaré 
qu'il n'avait pas tous ses apaisements à ce· sujet et qu'il y avait lieu de 
s'expliquer davantage. 

Dans la troisième section, un membre a déclaré faire toutes ses réserves 
quant. à l'augmentation du contingent à laquelle semblait tendre l'exposé 
des motifs du projet. 

Dans la quatrième section, un membre a demandé quel était Je nombre 
d'officiers et. de sous-officiers en service au Congo. 

Cette question ayant été reproduite en section centrale, Je rapporteur a 
prié M. le Ministre de la Guerre de lui donner le renseignement. 

Voici la réponse de M. le Ministre de la Guerre: 

Questions. 

I. - Nombre d'officiers qui se trouvent au Congo belge. 

ll. - Nombre de sous-officiers qui se trouvent au Congo belge. 
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Réponses. 

L - Il y en avait 93 au 1er octobre dernier. 

11. - Le Département de la Guerre n'est pas en mesure de donner le 
nombre exact de militaires de cette catégorie résidant actuellement dans 
la Colonie, attendu que tous ceux qui ont obtenu cette autorisation se 
trouvent en congé illimité. 

Lorsqu'ils rentrent en Europe, Ic Département de la Guerre n'est pas 
informé de leur retour en Belgique. Il suffit que leurs commandants de 
district sachent où adresser l'ordre de rappel en· cas de mobilisation dans 
les mêmes conditions que pour les autres militaires partant pour l'étranger 
ou en revenant. 

Messienrs, votre Section centrale a l'honneur de vous proposer, par 6 voix 
contre une, l'adoption du projet de loi fixant le contingent de l'armée pour 
l'exercice 1909. 

le Rapporteur, 
l\lELOT. 

Le Président) 
NERINCX. 

-·- 


